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1.  Opening 
De voorzit ter  opent  de raadscommiss ievergader ing en heet  de aanwezigen van harte  
we lkom.   
 
2 .  Medede l ingen 
Geen medede l ingen.  
 
3.  Vasts te l l ing  agenda 
De agenda wordt  ongewi jz igd vastgeste ld .  
 
4 .  Burgerpart ic ipat ie  
Burgemeester  Boumans ,  namens het  co l lege ,  geef t  een korte  toe l icht ing op het  onderwerp  
Burgerpart ic ipat ie ,  omdat  het  s tuk moge l i jk  een gedachte  heeft  opgeroepen d ie  n iet  
he lemaal  correct  i s .  Er  z i t ten dr ie  e lementen in het  s tuk .  Het  eerste  i s  burgerpart ic ipat ie  a l s  
ins t rument  en daarvan i s  in het  co l lege  gezegd dat  i s  be langr i jk .  Het  tweede is  het  t ra ject  
v i s ie  en het  derde is  het  t ra ject  ombuig ingen.  In 2009 i s  a l  gestar t  met  het  v is ie t ra ject .  Er  
z i jn  wat  sess ies  over  geweest  en dat  heeft  tot  een s tuk ge le id  dat  de  raad i s  aangeboden bi j  
de  insta l la t ie  net  na  de  verk iez ingen.  Daarvan is  gezegd daarmee verder  te  gaan.  In het  s tuk 
s taa t  beschreven hoe  dat  eru i t  zou kunnen z ien.  Ombuig ingen is  de  d iscuss ie  d ie  onder  
andere  naar  aanle id ing van de  Junic ircula i re ,  net  voor het  zomerreces ,  i s  gevoerd.  Daarvoor 
i s  ook een concreet  voorste l  gedaan.  De vraag kan z i jn  waarom niet  eerst  in  brede z in 
d iscuss iëren over  burgerpar t ic ipat ie  en vervolgens daar  voor deze  twee be langr i jke  t ra jec ten 
een conc lus ie  aan verb inden.  Dat  zou log ischer  z i jn  geweest ,  maar  de  t i jd  laat  dat  e igenl i jk  
n iet  toe ,  omdat  een aanvang met  de ombuig ingen moet  worden gemaakt .  Zoa ls  gezegd zou 
het  goed z i jn  om alvorens met  de  ombuig ingen aan de s lag  te  gaan,  eers t  de  v is ie  te  doen.  
Dus eerst  over  de inhoud praten en daarna over  het  beschikbare  budget .  Er  l iggen dr ie  
voorste l len voor .  Burgerpart ic ipat ie  a lgemeen,  waarvan is  gezegd dat  gezamenl i jk  a l s  raad en 
col lege op te  pakken om misvers tanden te  verkomen.  Het  col lege i s  van mening dat  het  
be langr i jk  i s  om op d i t  punt  geen gesche iden were lden te  creëren.  Voor wat  betref t  v i s ie  en 
ombuig ingen is  het  wat  concreter .  Het  i s  be langr i jk  daarmee verder  te  gaan,  ook ge let  op de  
termi jnen d ie  het  col lege graag zou ha len.   
 
De heer  Sprenger ,  namens de PvdA, v indt  het  pos i t ie f  dat  er  een voorste l  voor burger-
part ic ipat ie  l ig t ,  omdat  d i t  een onderwerp i s  dat  in  de verk iez ingst i jd  hoog op de agenda van 
a l le  pol i t ieke part i jen s tond en een duide l i jke  p lek in het  manifest  kreeg .  Burgerpart ic ipat ie  
i s  een oud begr ip ,  ze l fs  de oude  Gr ieken spraken h ier  a l  over .  De trad i t ione le  ro lverde l ing 
van overhe id en burgers ,  waar in de overheid  a ls  centra le  probleemoplosser  vol led ige verant -
woorde l i jkhe id neemt en van bovenaf  rege ls  oplegt ,  i s  onder  grote  druk komen te  s taan.  
Niet  a l leen kan de  overhe id s teeds  minder  centraa l  s turen,  omdat  de openheid  van de 
samenlev ing vergroot  is ,  e r  z i jn  ook d iverse  s i tuat ies  en ingewikke lde systemen,  waar in  het  
overheidsoptreden n ie t  meer  een eenduid ige  oploss ing  vere is t .  De k loof  tussen burger  en 
pol i t iek i s  volgens ve len te  groot  geworden.  Daarnaast  laa t  het  proces van indiv idua l iser ing 
z i jn  sporen na en z i jn er  zorgen over  de  afnemende bet rokkenhe id  van burgers  b i j  de 
samenlev ing.  De rev i ta l i ser ing van het  burgerschap en het  versterken van democrat ie  s taan 
hoog op de pol i t ieke agenda .  Een idee  dat  vee l  wordt  aangehaa ld  a l s  oploss ing voor de  
genoemde problemen,  i s  dat  de  burger  ze l f  meer  kan en moet  meedoen.  En dat  het  nood-
zake l i jk  i s  om in i t ia t ieven te  ontwikke len,  waarbi j  de  overhe id een stap je  terugdoet  en de 
ru imte geeft  aan de  burger  om zi jn  invloed te  la ten ge lden.  Zo kunnen burgers  ze l f ,  op een 
d irecte  manier ,  pol i t iek par t ic iperen.  Het  kan daarbi j  gaan om de  moge l i jkheden voor  meer  
inspraak ,  maar  ook om het  opstar ten van een open,  debatger icht ,  interact ief  be le idsproces .  
Of het  s t imuleren van pol i t iek  maatschappel i jke  burger in i t ia t ieven.  De achter l iggende doe-
len hierbi j  z i jn  vaak:  het  vergroten van het  vertrouwen in  de democrat ie ,  het  s t imuleren van 
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betrokkenheid b i j  de  samenleving en de publ ieke zaak en het  versterken van burgerschaps-
competent ies  van de burgers  d ie  dee lnemen.  Op bas is  daarvan is  de  aandacht  voor  burger -
par t ic ipat ie  een pr ima zaak.  Dit  vere is t  echter  een zorgvuld ig  t ra ject ,  waarbi j  de  raad  de 
kaders  vastste l t  en het  co l lege  deze  nader  invul t .  Dat  kan een spanning geven met  het  d i rect  
proact ie f  aan de gang wi l len gaan met  burgerpart ic ipat ie  en het  vas ts te l len van de  kaders .  
Dat  wordt  in  het  voors te l  ook aangegeven.  De PvdA is  voor een proact ieve benader ing,  
maar  b innen de  door de raad u i tgewerkte  kaders .   
 
Mevrouw Toxopeus  vervolgt  namens de PvdA. Dat  betekent  voor het  eerste  bu l l i t  in  het  
a lgemene s tuk,  de marsroute ,  dat  de PvdA het  voors te l  van het  co l lege nog n iet  voldoende 
u i tgewerkt  v indt .  De PvdA z iet graag  v ia  de  werkgroep bestuur l i jke  vern ieuwing ,  de  kaders  
voor  de raad nader  u i tgewerkt .  Eventuele  voorste l len van andere  fract ies  op dat  te rre in  
worden gesteund.  Mevrouw Toxopeus  gaat  nader  in  op burgerpar t ic ipat ie  b i j  de v is ie  
“Haren 2020” en de ombuig ingen.  De PvdA wi l  graag dat  het  co l lege  met  d ie  twee t ra jecten,  
inhoudel i jk ,  aan de gang gaat ,  vo lgens  het  voorste l  zoa ls  door  het  co l lege  i s  opgeschreven.  
De PvdA heeft  daar  enke le  suggest ies  of  verbeter ingen en één voorwaarde bi j .  Die  
voorwaarde  heef t  te  maken met  het  v is ie t ra ject .  De PvdA vindt  het  geen goede  zaak dat  de 
d iscuss ie  met  de burgers  beg int  met  de not i t ie  ‘ (Laten)  Zien zonder  Weten’  (Verkenning 
voor  het  toekomstv is iedocument  Haren 2010) ,  zonder  dat  de  raad daar  ie ts  over  heef t  
kunnen zeggen.  In het  schema wordt  begonnen met  de not i t ie  en d i rect  daarna daarmee naar  
de burgers  en organisat ies .  Kan het  co l lege ermee instemmen om die  not i t ie  in  een 
b i jzondere  vergader ing in  de raad ,  b i j  voorkeur  in  november ,  te  bespreken? De raad kan 
daar  we l l icht  n ieuwe thema’s  of  vragen aan toevoegen.  Pas  daarna zou met  d ie  not i t ie  naar  
de burgers  moeten worden gegaan.  Onder  d ie  voorwaarde  kan de  PvdA instemmen met  het  
voorste l .  Verder  maakt  de PvdA z ich zorgen over  het  t i jdspad.  Eerst  het  t ra ject  rond de 
v is ie  en daarna het  t ra ject  over  ombuig ingen.  Het  l i jkt  a l sof  er  c i rca  v ier  maanden voor  het  
ene en maar  twee manden voor  het  andere .  Dat  i s  onevenwicht ig .  De PvdA wi l  graag  tempo 
en ste l t  voor  dat  desnoods  zaken naas t  e lkaar  te  la ten lopen.  Het  i s  be langr i jk  om de 
burgers  goed betrokken te  kr i jgen b i j  ombuig ingen.  Een suggest ie  i s  om een focusgroep in  
te  s te l len en vanui t  verschi l lende sectoren één organisa t ie  vragen mee te  pra ten.  Mevrouw 
Toxopeus weet  u i t  ervar ing dat  een sector  soms niet  ver tegenwoord igd  is ,  omdat  een 
organisat ie  n ie t  a l t i jd  kan.  Voorste l  zou z i jn  om wat  breder  u i t  te  nodigen.  In de tekst  rond 
ombuig ingen s taat  dat  de  col lege  een d iscuss ienot i t ie  voorbere idt  welke door de  raad 
vastgeste ld  kan worden en vervolgens  de  bas is  i s  voor  maatschappel i jke  verkenning met  de  
burgers .  Dat  s taat  in  de  tekst ,  maar  in  het  schema staat  b i j  opste l len d iscuss ienot i t ie :  
organisat ie  in  maart .  Als  daaronder  wordt  vers taan de ambte l i jke  organisat ie ,  het  co l lege  en 
de raad ,  dan k lopt  het  weer  met  de tekst .   
 
Mevrouw Bachman ,  namens D66,  is  b l i j  dat  d i t  onderwerp apart  op de agenda s taat .  D66 
v indt  vormgeven van burgerpart ic ipat ie  zeer  be langr i jk ,  daar  d ient  zorgvuld ig  mee om te  
worden gegaan.  Het  gaat  h ier  om vertrouwen dat  burgers  in  de  pol i t iek  hebben en dat  wi l  
D66 graag bevorderen.  Burgerpart ic ipat ie  zou een vast  onderdee l  van e lk  pol i t iek en 
bestuur l i jk  bes lu i tvormingstra ject  d ienen te  z i jn.  D66 verwacht  dat  d i t  s tuk n ie t  a l leen de 
intent ie  heeft  om met  burgers  in  gesprek te  gaan,  maar  dat  het  ook de  intent ie  heeft  om het  
bestuur l i jk  apparaat  te  la ten z ien dat  het  een integraa l  onderdee l  moet  z i jn  van het  
handelen .  Dat  d ient  a l s  houding in  de  organisat ie  te  komen.  Het  s tuk was  enigsz ins  moei l i jk  
te  doorgronden.  Dat  komt omdat  aanpak en inhoud n iet  a l t i jd  he lemaa l  gesche iden z i jn ,  
maar  door e lkaar  heen lopen.  D66 vroeg z ich dan ook af  wat  de  s ta tus  van d i t  s tuk i s ,  maar  
dat  i s  zo ju is t  a l  een beet je  toegel icht .  D66 v indt  de keuze om te  werken met  het  mode l  van 
Pröpper ,  zodat  er  ordening kan worden aangebracht  en betekenis  aan e lke  t rede gegeven,  
pr ima.  Het  i s  wel  van groot  be lang dat  op voorhand g lashe lder  i s  b i j  e lk  t ra ject ,  e lke  t rede,  
wat  er  gebeurt  met  inbreng van burgers ,  hoe het  proces  ver loopt ,  wat  de re levante  
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bele idsvraag i s  en wat  de  randvoorwaarden z i jn .  Als  dat  n ie t  he lder  i s  kan burgerpart ic ipat ie  
z ich tegen je  keren:  “We hebben meegepraat ,  maar  ze  lu is teren toch niet” .  Dat  moet  goed 
u i tgewerkt  worden.  Er  d ient  een bas isdocument burgerpart ic ipat ie  te  komen dat  wordt  
u i tgewerkt  door  de  commiss ie  bestuur l i jke  vernieuwing .  Kan het  co l lege  z ich vinden in  d ie  
aanpak?  Zo’n bas isdocument  zou het  pres id ium een inst rument  geven om bi j  verschi l l ende 
onderwerpen d ie  spe len een passend t ra ject  voor te  s te l len.  Het  moet  wel  duide l i jk  z i jn  dat  
er  zaken z i jn  d ie  gemeentegrenzen overschr i jdend van be lang z i jn ,  zoa ls  het  onderwerp 
verkeer .  De vraag i s  of  voor dat  soort  onderwerpen we l  een burgerpar t ic ipat ie  t ra jec t  kan 
worden ingezet .  Vis ie  ontwikke l ing en bezuinig ingen l iepen een beet je  door  e lkaar  heen in 
het  s tuk.  In het  s tuk wordt  de not i t ie  ‘ (Laten)  Zien zonder  Weten’  genoemd.  Die not i t ie  i s  
n iet  in de raad  geweest ,  zoa ls  mevrouw Toxopeus  a l  aangaf .  D66 v indt  dat  deze not i t ie ,  d ie  
geen grenzen s te l t ,  en d ie  dus ook geen keuzes inhoud,  in e lk geval ,  a ls  deze wordt  gebru ikt  
a l s  bas iss tuk,  in de  raad moet  worden besproken.  Een he le  v is ie  ontwikkelen za l  n iet  
mogel i jk  z i jn  voor  een ombuig ingstra ject  wordt  ingegaan.  Het  i s  van be lang om de 
bas isu i tgangspunten in de raad  op tafe l  te  hebben gehad .  Als  d i t  s tuk wordt  vas tgeste ld ,  i s  
het  dan de bedoe l ing dat  het  s tuk “(Laten)  z ien zonder  weten” ook wordt  vastgeste ld?  Dat  
i s ,  wat  D66 betref t ,  n ie t  de  bedoel ing .  Is  het  mogel i jk  om het  s tuk in  de  extra  
raadsvergader ing van november  te  bespreken? Op bladzi jde  v i j f  s taat  een datum genoemd 
van juni  2012,  waar in het  s tuk k laar  moet  z i jn ,  vóór  de begrot ing van 2011.  Dat  is  
waarschi jn l i jk  een typefout .  
 
Mevrouw Wiersema ,  namens Gezond Verstand Haren,  i s  b l i j  dat  het  co l lege ,  ondanks  de 
drukte  en andere  taken,  de t i jd  heeft  gevonden om met d i t  voorste l  naar  de raad  te  komen.  
GVH weet  dat  er  grote  behoefte  i s  aan burgerpart ic ipat ie .  Enke le  vragen:  
-  De tabe l  onderaan b ladzi jde  4 is  n ie t  compleet .  Klopt  het  dat  het  om voorbee lden gaat  en 

de tabe l  wordt  u i tgebre id?  Anders  z ie t  GVH graag  a l le  besturen van de  jeugdsozen 
opgenomen in  de  tabe l  en b i j  onderwi j s  d ient  het  chr is te l i jk  bas isonderwi js  n ie t  te  worden 
u i tges loten.  Wel l icht  ontbreken nog meer  organisat ies .  Als  echt  iedereen b i j  
burgerpart ic ipat ie  bet rokken moet  worden dan d ient  h ier  een grondige inventar i sa t ie  aan 
vooraf  te  gaan.  

-  Waarom staat  in de  tabe l  op b ladz i jde  3  n iet  meebes l i ssen bi j  Nesc iopark en bi j  de  
Stat ionsbuurt  we l?  

-  Ten aanzien van de avonden op b ladz i jde 5 .  Waarom zouden raads leden niet  b i j  de  eers te  
gesprekken aanwezig  mogen z i jn?  Al lereerst  z i jn z i j  gekozen volksvertegenwoordigers  en 
i s  het  voor  hen belangr i jk  om de  sfeer  te  proeven en meningen in de ju is te  context  aan te  
horen.  Op papier  komt het  soms anders  over .  In de tweede p laats  z i jn  de raads leden ook 
inwoner van de  gemeente en behoren tot  de doelgroep.  GVH kan z ich voorste l len dat  
raads leden t i jdens  zo’n gesprek we l  lu is teren,  maar  n iet  spreken.  GVH geeft  d i t  het  
co l lege graag in  overweging .  

Burgerpart ic ipat ie  versus interact ieve be le idsvorming v indt  GVH een steekhoudend 
document  waar  een bas isdocument een goed raamwerk aan kan hebben.  GVH s lu i t  z ich aan 
b i j  he t  idee van een bas isdocument a l s  door  D66 i s  aangegeven.   
 
De heer  Berends ,  namens de Chr is tenUnie ,  heeft  enke le  vragen.  
-  In de tekst  midden op bladzi jde  2 ,  s taat :  “Dat be t eken t  voo ra l  da t  w i j  en  u  moe t en  a c c ep t e r en  

da t  a c c en t en  gaan ve r s chu i v en .  Inv l o ed  van burg e r s  word t  g ro t e r  t en  kos t e  van  de  t rad i t i one l e  
b e s tuurs o rganen” .  Ten koste  van is  nogal  een s terke u i tspraak.  De heer  Berends  leest  daar  
dat  de inv loed van ind iv idue le  burgers  groter  wordt ,  want  de burgers  hebben best  we l  
vee l  inv loed h ier  met  a l le  verk iez ingen d ie  er  z i jn .  Niet  ten koste  van ,  maar  ter  
voorbere id ing op de bes lu i tvorming van de  gekozen bestuursorganen.  De heer  Berends  
hecht  h ieraan omdat  het  we l  de  manier  waarop het  h ier  is  inger icht  en gezamenl i jk  
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afgesproken in Neder land.  Dat  de  inv loed verschuif t  i s  duide l i jk .  Burgers  z i jn beter  en 
sne l ler  ge ïnformeerd en s teeds deskundiger .  Daar  moet  gebru ik van worden gemaakt .  

-  In de marsroute  zouden pres id ium en werkgroep het  samen moeten doen.  In plaats  van 
een tegenste l l ing  pres id ium of  werkgroep te  s te l len.  De lange termi jn  agenda mag best  
per iodiek besproken worden.  

-  In de tabe l  op b ladzi jde  3 va l t  op dat  we l  hee l  vaak coproduct ie  wordt  genoemd,  terwi j l  
in  de  tekst  daaronder ,  b i jvoorbee ld bi j  de  v is ie  van Haren 2010,  wordt  gesproken over  
een adviesrol .  In de tabel  s taat  dan een kru is  b i j  coproduct ie .  Wat  i s  het  s tandpunt?  

-  Het document  d ient ,  zoa ls  onder  meer  de PvdA aangaf ,  eers t  aan de  raad worden 
voorge legd en dan verdergaan.  

-  Bi j  de  tabe l  onderaan b ladz i jde 4 s lu i t  de  Chr is tenUnie z ich aan b i j  de  opmerkingen van 
GVH. Dit  kan n ie t  een u i tput tende l i j s t  z i jn .  Bi j  l andschap en mi l ieu  d ienen hee l  duide l i jk  
de agrar iërs  worden betrokken,  dat  z i jn  u i te inde l i jk  de vormgevers  van het  landschap 
zoa ls  we op d i t  moment  kennen.  Bi jzonder  bas isonderwi j s  i s  a l  genoemd.  

-  Ten aanzien van de ombuig ingen heef t  de Chr is tenUnie hetze lfde gevoe l  a l s  GVH. De 
notu len van een v is ieavond kunnen hee l  droog z i jn ,  zonder  dat  de s feer  daar in te  proeven 
is .  De heer  Berends ple i t  ervoor  om raads leden daar  we l  b i j  aanwezig  te  la ten z i jn en ze lfs  
ac t ief  voor u i t  te  nodigen ,  zonder  dat  z i j  z ich met  het  debat  bemoeien.   

-  Onderaan bladzi jde 5 ,  het  s tuk over  d iscuss ieniveau met  de  burgers  i s  echte  een punt  van 
aandacht .  Dat  z i t  tussen het  programmaniveau en het  budgetn iveau in .  Het  voorbeeld dat  
genoemd wordt ,  één of  twee kranten en meer  of  minder  ge ld aan communicat ie  u i tgeven,  
i s  een moei l i jke  afweging .  Hiervoor  i s  vee l  informat ie  nodig om d ie  afweg ing te  kunnen 
maken.  Een te  hoog abstract ieniveau van discuss ie  za l  vee l  mensen doen afhaken om 
hieraan mee te  doen.  Een duide l i jk  overz icht  van keuzemogel i jkheden za l  vee l  meer  
mensen mee la ten doen,  dan vaag  d iscuss iëren over  wat  de  raad fe i te l i jk  moet  doen,  het  
s te l len van kaders .   

 
De heer  Kooi ,  namens het  CDA, zegt  dat  de  portefeu i l lehouder  vooraf  a l  een toe l icht ing 
heeft  gegeven over  waar  d i t  s tuk prec ies  overgaat ,  dr ie  e lementen in één nota .  Het  CDA 
heeft  er  moei te  mee dat  in  één nota  dr ie  onderwerpen,  d ie  we l  een verband met  e lkaar  
hebben,  ze l fs  u i t  e lkaar  voortv loe ien,  zo beschreven z i jn dat  het  door e lkaar  beg int  te  lopen 
qua duid ing  en bedoe l ing .  Dat  levert  vee l  vragen op.  Ook de opinie  daarover ,  hoe daar  mee 
om te  gaan en we lke r icht ing je  zou kunnen k iezen om een stuk u i te inde l i jk  vast  te  s te l len,  
zodat  in de  een beg in kan worden gemaakt  met  burgerpar t ic ipat ie .  Het  CDA kan de  tot  
dusver  geste lde vragen vol led ig  onderschr i jven.  De heer  Kooi  accentueert  één punt .  Voor  
het  CDA is  de ro l  d ie  de afzonder l i jke  dee lnemers  hebben in te  nemen in  het  prakt iseren 
van burgerpar t ic ipat ie ,  wezenl i jk  onderbe l icht .  Wie  neemt op we lk  moment ,  we lke  ro l  in  
met  welk  doe l?  Graag verneemt het  CDA van het  col lege  hoe z i j  tegen de suggest ie  aanki jkt  
om de  verwevenhe id  van de dr ie  e lementen u i t  e lkaar  te  ha len in  het  t ra ject  dat  s traks  
inges lagen moet  worden.  Dat  levert  de gedachte  op om spec if iek op de ontwikke l ing van 
wat  burgerpart ic ipat ie  zou moeten worden in  Haren,  een hande l ingsdocument  te  creëren om 
het  in  werk ing te  zet ten.  Dat  zou een mooie  taak z i jn  voor de  commiss ie  bestuur l i jke  
vern ieuwing.  Door deze commiss ie  op te  dragen daar  s tud ie  op te  verr ichten en daar  de  raad 
over  te  adviseren en te  rappor teren en daar  een document ,  met  protocol ,  voor  aan te  re iken 
over  de  wi jze  waarop gehandeld kan worden.  Daarmee kan het  pres id ium dan aan het  werk 
om de  behande ltra jec ten van de  afzonder l i jke  onderwerpen d ie  het  co l lege  aandraagt ,  waar  
burgerpart ic ipat ie  aan de orde  kan z i jn ,  te  ontwerpen.   
Het  co l lege d ient  onverwi j ld  door  te  gaan met  de ombuig ingen en v is ievorming Haren 2020 
verder .  Daar  d ient  het  col lege z ich op te  r ichten en door de  raad in  november  een nota  aan 
te  b ieden op bas is  van a l le  onder l iggende stukken en in november  te  bespreken hoe  
burgerpart ic ipat ie  voor het  ombuig ings  – en het  v is ie tra ject  wordt  ingevuld en te  bes lu i ten .  
Daarna  kan het  dan in  werk ing worden gezet .  Deze twee  bewegingen lopen dan separaat .  
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Voor  het  ene wordt  onderzocht  hoe in  het  a lgemeen met  burgerpart ic ipat ie  kan worden 
omgegaan en voor  het  andere wordt  het  co l lege gevraagd a lvast  aan de  s lag te  gaan.  De 
t i jdsdruk vraagt  dat  het  para l le l  moet  lopen.  Deze nota  geeft  voldoende om voor d ie  twee 
onderwerpen de raad  een voorste l  te  doen.  Het  CDA heeft  daarvoor  een ontwerp gemaakt  
en za l  dat  in  een amendement  in  de  raad aan de orde  s te l len .  
 
Mevrouw Toxopeus ,  namens de PvdA, heef t  n iet  gevraagd om een voorste l  van het  col lege 
voor  een p lan van aanpak van burgerpar t ic ipat ie  rond de twee deel t ra jec ten.  De PvdA wi l  
graag in  een bi jzondere  vergader ing in  november a l  praten over  een verkenning van een 
toekomstv is iedocument .  Hoe z ie t  Haren er  in 2010 u i t .  Dus a l s  raad bez ig  met  de inhoud.  
 
Mevrouw Van Duinen ,  namens GroenLinks ,  zegt  dat  burgerpart ic ipat ie  van groot  be lang is .  
het  maakt  voor  de burgers  duide l i jk  dat  ze  meer  betrokken worden bi j  de  bes lu i ten en 
projecten d ie  spe len en er  wordt  meer  op de  e igen verantwoorde l i jkhe id gespee ld .  Het  
maakt  het  bestuur l i jk  proces  wat  t ransparanter .  Voor  GroenLinks  gaat  burgerpart ic ipat ie  
dan ook verder  dan het  hebben van inspraak .  Het  i s  van groot  be lang dat  h ier  in de raad  
over  gesproken wordt .  GroenLinks  i s  b l i j  dat  het  col lege  a l  op zo’n korte  termi jn met  een 
eerste  aanzet  h ier toe  i s  gekomen.  Een aanta l  zaken d ient  nog vee l  he lderder  te  worden 
u i tgevoerd,  zoa ls  een aanta l  f ract ies  a l  hebben aangegeven.   
-  In de not i t ie  wordt  een aanta l  begr ippen genoemd en wordt  naar  a l ler le i  not i t ies  d ie  

onder l iggend z i jn verwezen.  GroenLinks v indt  het  van belang,  ook voor de bui tenwacht ,  
dat  he lder  i s  wat  er  a l lemaa l  mee  bedoe ld wordt ,  voora l  b i j  het  toepassen.  

-  Op bladz i jde  2  wordt  gewag gemaakt  van een n ieuwe t rede ,  namel i jk  dat  de  burgers  ook 
mee mogen organiseren.  Dat  wordt  n ie t  verder u i tgewerkt ,  maar  we l  van be lang a ls  het  
om een not i t ie  over  de  par t ic ipat ie  van de burger  gaat .  

-  Op bladzi jde 2  s taat :  “Er zou daarb i j  vake r  g ekoz en  kunnen worden voo r  e en  n iv eau  waarop  
bur g e r s  n i e t  a l l e en  g e raadp l e e gd  worden ,  o f  mog en  adv i s e r en ,  maar  mis s ch i en  ook e en  mog en  
meebe s l i s s en” .  Mevrouw Van Duinen begr i jpt  hoe het  wordt  bedoe ld ,  maar  het  i s  nogal  
paterna l i s t isch geste ld .   

-  Wat is  de verhouding tussen het  bes l i ssen van de  burgers  en de gemeenteraad,  zoa ls  deze 
h ier  z i t ,  gekozen door  de burgers?   

-  GroenLinks v indt  het  hoofdstuk over  de  marsroute we in ig  concreet  en het  roept  vee l  
vragen op.  Het  le idt  e r toe dat  een bes lu i t  wordt  genomen,  terwi j l  nauwel i jks  duide l i jk  is  
wat  de inhoud hiervan is .  Dat  heef t  te  maken met  de s tatus  van een dee l  van de  not i t ie .  
Die i s  onduide l i jk ,  wel l icht  kan dat  nader  toege l icht  worden.   

GroenLinks denkt  in a lgemeenhe id dat  burgerpart ic ipat ie  a l  rede l i jk  geborgd is  in het  
projectmat ig  werken zoa ls  dat  in  de afge lopen jaren is  gedaan.  Het  kan natuur l i jk  a l t i jd  
beter .  Zeker  a ls  de  burgers  b i j  de totstandkoming van de bezuin ig ingen en de v is ie  op 
Haren betrokken worden.  Dat  i s  een be langr i jke  zaak.  Inhoudel i jk  is  er  noga l  een verschi l  
tussen droom en daad.  Burgerpart ic ipat ie  i s  geen s inecure .  De spe lrege ls  d ienen hee l  goed 
te  worden toegepast .  Burgerpart ic ipat ie  is  wat  GroenLinks betreft  geen modemidde l ,  maar  
een midde l  om mensen erbi j  te  be trekken.  Het  moet  mensen niet  u i ts lu i ten,  maar  ins lu i ten.   
GroenLinks v indt  dat  er  goed met  ‘bu i ten’  gecommuniceerd d ient  te  worden en op 
verschi l lende manieren.  Het  is  n ie t  mogel i jk  om een model  te  p lakken op a l les  wat  gaat  
gebeuren.  Ieder  vraagstuk za l  een e igen midde l  nodig hebben.  Burgers  moeten ook weten 
wat  het  voor henze lf  betekent  a l s  z i j  meepraten in  zaken.  Zi j  moeten weten dat  z i jn  n iet  
a l t i jd  ge l i jk  kunnen kr i jgen.  Democrat ie  i s ,  kort  door  de  bocht ,  de  he lf t  p lus  1 .  
Het  i s  de verantwoorde l i jkhe id  van het  co l lege om het  s tuk nader  u i t  te  werken.  De 
gemeenterad bepaal t  de kaders  en het  co l lege  heef t  ervoor gekozen om het  ze l f  op de ra i l s  
te  zet ten en zou het  dus  u i t  moeten werken.  Als  andere  f ract ies  v inden dat  het  ju is t  i s  om 
de raad  er  daadwerke l i jk  b i j  te  betrekken,  zowel  het  pres id ium a ls  de werkgroep bestuur l i jke  
vern ieuwing,  dan heeft  GroenLinks daar  geen bezwaar  tegen.  Zoa ls  gezegd v indt  
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GroenLinks  het  van groot  be lang dat  burgers  betrokken worden b i j  ombuig ingen,  zowel  a l s  
b i j  de v is ie  op Haren.  Zoa ls  het  nu in  het  s tuk s taat  v indt  GroenLinks  het  een beet je  mager .  
In  het  onderdee l  maatschappel i jk  ve ld  lopen inste l l ingen en categor ieën door  e lkaar  heen.  
Waarom worden ouderenbonden wel  en Tor ion n iet  genoemd.  Waarom bi j  l andschap en 
mi l ieu  het  Groninger  landschap en de MAR noemen en n iet  S taa tsbosbeheer ,  Natuurbe-
houd? In het  schema op b ladz i jde  3 i s  de  ladder  tegen a l le  pro jecten in Haren gezet .  Het  i s  
een onbegr i jpe l i jke  tabe l  geworden.  Het  l i jk t  a l sof  a l les  opnieuw gedaan moet  worden?  
 
Mevrouw Kerremans ,  namens de VVD, z ie t  de noodzaak en de voorde len van burgerpar t i -
c ipat ie .  Daarbi j  wordt  gedacht  aan de inzet  van expert i se  van inwoners ,  d ie  groot  kan z i jn  
en aan het  creëren van draagvlak b i j  deze lfde  inwoners .  De VVD wi l  a ler t  z i jn op onduide-
l i jkheden,  op het  scheppen van verkeerde verwacht ingen,  op de verschi l lende ro l len van 
col lege en raad  en op de f inanc ië le  consequent ies .  In  het  voor l iggende s tuk worden d ie  
onduide l i jkheden n ie t  ten vol le  getacke ld .  Een aanta l  vragen:  
-  Wat houdt  de ro l  van de raad a ls  fac i l i ta tor  in?  Welke verwacht ingen schept  dat?  Wat  z i jn  

de f inancië le  consequent ies  en z i jn  er  ook nog andere  ro l len voor de  raad?   
-  Ten aanzien van de ro l  van het  co l lege .  Wat z i jn  de impl icat ies  van de  gesprekken d ie  het  

co l lege met  zogenaamde ‘ongebonden’  burgers  gaat  voeren? Wat  gebeurt  e r  b i jvoorbee ld 
a l s  het  co l lege  d ie  adv iezen van ‘ongebonden’  burgers  verwerkt  in  een voorste l  aan de 
raad?  Kan de raad dan nog we l  onafhankel i jk bes l i ssen en zodoende ,  soms,  meedenkende 
burgers  te leurs te l len?  

-  Welke treden van de  part ic ipat ie ladder  worden ingezet  bi j  we lke  projecten?   
De keuze in  de tabe l  op bladzi jde 3  moet  b i jna wel  a l s  voorbee ld gez ien worden.  De heer  
Berends heef t  a l  gewezen op de tegenstr i jd ighe id tussen coproduct ie  en adv iesro l  en er  
kan net  zo goed een ander  midde l  van de ladder  worden ingezet  b i j  d ie  projecten.  Het  kan 
waarschi jn l i jk  nog hee l  anders  vormgegeven worden.   

-  Welke vormen worden ingezet  passend b i j  project  en onderwerp? Haren heeft  e rvar ing 
met  rondetafe lgesprekken,  in loopavonden,  maar  er  z i jn zeker  meer  mogel i jkheden.  Ook 
d ie  worden in  het  boek je  mooi  naast  e lkaar  gezet .   
Worden de  u i tkomsten,  de ervar ingen van burgerpar t ic ipat ie  tot  nu toe meegenomen in de 
verwacht ingen?  Hoe gaan we daar  mee om? 

Kortom de  VVD z ie t  d i t  s tuk a ls  een aanzet  tot  d iscuss ie  tussen raad en co l lege ,  a ls  
handre ik ing .  De VVD kan met  de hoofd l i jnen u i t  de  voeten,  maar  wi l  met  het  co l lege samen 
de kaders  en de  afspraken u i twerken in door de raad a l  genoemde part ic ipat ienota ,  het  
hande l ingsdocument .  Wat  de VVD betreft  kan er  gerust  gestar t  worden met  dat  v i s ie tra jec t  
a l s  maar  rekening wordt  gehouden met  de mitsen en maren zoa ls  h ier  genoemd.  
 
De voorzit ter  concludeer t  dat  het  s tuk zeer  gewaardeerd  wordt  a ls  in i t ia t ie f ,  maar  nog een 
beet je  onvol led ig  i s  en op een aanta l  punten aanscherping of  du ide l i jkhe id behoeft .  Er  z i jn 
vee l  vragen over  geste ld  en opmerk ingen over  gemaakt .   
 
Burgemeester  Boumans ,  namens het  co l lege ,  begint  met  de pos i t ieve constater ing  dat  e r  in 
ieder  geva l  breed draagvlak in de  raad is  voor burgerpar t ic ipat ie .  De tweede  constater ing ,  
d ie  daarbi j  hoort ,  i s  dat  het  een gezamenl i jke  verantwoordel i jkhe id  is .  De frac t ies  vragen 
terecht  aandacht  voor  de ro l  van de raad in da t  proces .  Het  i s  n iet  a l leen het  co l lege ,  maar  
nadrukke l i jk  be ide  bestuursorganen en zo u wi l t  de  derde ,  de  burgemeester  d ie  hier  een ro l  
in  hebben.  Het  i s  goed,  zoa ls  de heer  Kooi  vraagt ,  dat  dat  in  goede  af stemming gebeurt .  Er  
z i t  een r is ico in  dat  er  gesche iden were lden onts taan,  waar  u i te inde l i jk  het  doe l  i s  voor  
deze lfde  gemeente  de  d ingen op een goede manier  te  doen.  Het  ge l i jk  optrekken,  zoa ls  
gewenst ,  i s  hee l  goed.  Terecht  dat  frac t ies  zeggen dat  het  inderdaad be langr i jk  is .  Het  gaat  
om het  vertrouwen van de burger  in de overhe id ,  zoa ls  mevrouw Bachman ste lde .  Dat  moet  
zorgvuld ig  worden gedaan,  zoa ls  mevrouw Toxopeus aangaf .  Zo i s  het  ook.  Als  
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burgerpart ic ipat ie  fout  wordt  gedaan,  dan keert  het  z ich ten vol le  tegen je  en had je  het  
beter  n ie t  kunnen doen.  Dus a ls  je  er  aan beg int ,  doe het  dan ook goed en promoot het  
ac t ie .  In  aans lu i t ing  op de suggest ie  van mevrouw Van Duinen,  over  de  toeganke l i jk  voor  de 
mensen waarvoor  je  het  doet .  Er  zou e igenl i jk  een publ ieksvers ie  moeten komen van 
burgerpart ic ipat ie .  Wat  de verschi l lende ro l len en het  bere ik ervan z i jn en wat  van de 
gemeente  verwacht  mag worden.  Het  i s  ook een s ignaal  voor  de ambte l i jke  organisa t ie ,  een 
andere  manier  van werken.  Hee l  ac t ief  met  burgerpar t ic ipat ie  aan de s lag  gaan vraagt  wat  
van een organisa t ie .  Dat  moet  ser ieus  onderzocht  worden.  Daarom is  het  goed om de  t i jd  te  
nemen om het  verder  u i t  te  werken.  Dit  i s  n ie t de  u i twerking,  het  is  de  nadrukke l i jke  wens  
van het  co l lege  om hier  gezamenl i jk  in  op te  t rekken om het  een verd iepingss lag  te  geven.  
Daar  z i jn ook a l le  moge l i jkheden toe .  Een aanta l  concrete  opmerkingen,  per  pag ina .  
De heer  Berends  gaf  aan n iet  zo content  te  z i jn met  de z in :  “Inv l o ed  van  bur g e r s  word t  g r o t e r  
t en  kos t en  van  t rad i t i one l e  b e s tuurs o rganen” .  Met  name in de context  wie  bes lu i t  nou.  In 
pr inc ipe  bes lu i t  de raad natuur l i jk .  Straks  ook nog steeds .  Maar  a l s  de raad bepaalde  
t ra jecten van burgerpart ic ipat ie  doet  en een groot  dee l  van de inwoners  zou zeggen dat  A 
een verstandige  keuze is ,  dan kr i jgt  de raad  het  knap las t ig  om toch B te  k iezen.  Dat  kan 
we l  a l s  de raad  dat  goed kan u i t leggen,  maar  dat  vergt  meer  dan a ls  e r  nooi t  een 
par t ic ipat ie tra ject  i s  geweest  en met  de koude informat ie  een bes lu i t  genomen.  Het  vraagt  
ie t s  van de  raad en kan ze l f s  zover  gaat  dat  de  raad  d ingen u i t  handen geef t .  Als  voorbee ld 
een wi jkbudget .  De raad zou in de  begrot ing 2011 kunnen zeggen:  we hebben dr ie  
bu i tendorpen en twee  delen Haren,  d ie  kr i jgen per  buurtorganisat ie  of  dorpsverenig ing een 
bedrag en de raad  bemoeit  z ich er  verder  n iet  mee waaraan dat  u i tgegeven wordt .  Dan wordt  
het  u i t  handen gegeven.  Of  denken aan correct ieve referenda of  andere  zaken,  waar  
daadwerke l i jk  een stuk inv loed u i t  handen wordt  gegeven.  Dat  s te l t  het  co l lege over igens 
n iet  voor .  De term ‘marsroute ’  i s  gehanteerd om de wens  van het  co l lege aan te  geven om 
vooru it  te  gaan,  volgens de  methode a ls  zoju is t  geschetst .  Dat  mogen en pres id ium en 
werkgroep bestuur l i jke  vernieuwing z i jn ,  daar  gaat  de  raad over .  Bi j  de  marsroute  d ienen 
wel  de bestaande ervar ingen worden meegenomen.  De gemeente  heeft  in  het  ver leden a l  aan 
burgerpar t ic ipat ie  gedaan.  Die  kennis  z it  ge lukkig  ook in de  organisat ie .   
Diverse  f ract ies  vragen een nadere  u i twerk ing in de  werkgroep bestuur l i jke  vernieuwing ,  
b i jvoorbee ld in de  vorm van een bas isdocument .  Dat  i s  een goede suggest ie  d ie  recht  doet  
aan de inbreng van de meeste  raads leden.  Dat  i s  ook een leuke k lus  voor  de  werkgroep 
bestuur l i jke  vernieuwing.  De tabe l  op b ladz i jde  3 had beter  n ie t  opgevoerd kunnen worden,  
omdat  deze vee l  meer  vragen en suggest ies  oproept  dan bedoe ld .  Het  col lege  bedoe lde te  
zeggen a ls  het  t ra ject  wordt  ingegaan,  moet  het  niet  te  theoret i sch z i jn ,  maar  prakt isch 
worden gekeken naar  wat  de  wensen z i jn .  Het  moet  he lder  z i jn .  daarom is  geprobeerd  in  een 
tabe l  aan te  geven wat  daarmee bedoe ld kan worden.  Dan kan het  onderwerp van gesprek 
z i jn .  Het  is  nadrukke l i jk  n ie t  de  bedoel ing van het  co l lege  geweest  om met  deze tabe l  aan te  
geven dat  d i t  i s  zoa ls  het  moet .  Daarb i j  moet  we l  de  opmerking worden gemaakt ,  dat  de  
gemeente  voor een aanta l  t ra jecten in  een lopende tre in z i t .  Soms staat  er  een kruis je  omdat  
daar  a l  een aanta l  jaren aan gewerkt  wordt ,  schuiven met  een kruis je  i s  dan wat  moei l i jk ,  
maar  dat  komt in  het  gesprek we l  aan de orde .  Het  CDA spreekt  over  het  u i t  e lkaar  ha len 
van de  tra jecten.  Dat  i s  ook het  voorste l  van het  co l lege .  Het  voors te l  i s  om de t i jd  te  
nemen om over  burgerpart ic ipat ie  verder  te  praten ,  maar  vaart  maken met  de  twee andere  
zaken,  v is ie  en ombuig ingen.  Op een manier  d ie  recht  doet  aan wat  de  raad  wi l .  
Het  document ‘ (Laten)  Zien zonder  Weten’  i s  n iet  in  de raad geweest .  Het  col lege  heeft  het  
ook n iet  vastgeste ld ,  maar  voor  kennisgeving aangenomen en gezegd dat  het  een mooie 
bas is  i s  voor gesprekken in  het  ve ld .  De burgemeester  kan z ich de wens  voorste l len om het  
eerst  in  de  raad te  bespreken en s te l t  voor d ie  processtap in  te  voegen.  Het  i s  ook goed dat  
de raad  bi j  de  gesprekken met  het  maatschappe l i jk  ve ld aanwezig i s ,  maar  dan wel  in  de ro l  
van toehoorder ,  goed lu is teren,  impress ies  opdoen en daar  in de sfeer  van bes lu i tvorming 
z i jn  voordee l  mee  doen.  Terecht  wordt  geconstateerd dat  he le  p lanning zo’n twee maanden 
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opschuif t .  Hoe b indend is  het  gesprek met  ‘ongebonden’  burgers  vraagt  mevrouw 
Kerremans.  Met  de  term ‘ongebonden’  of  ook wel  ‘vr i je ’  burgers  en ind iv iduen,  worden 
gewoon inwoners  bedoeld .  Een bonte verzamel ing  van mensen.  Van andere  gemeenten is  
vernomen dat  d i t  he le  creat ieve sess ies  kunnen zi jn ,  waar  soms he le  wi lde  ideeën onts taan,  
d ie  moet  je  gewoon teruggeven.  Maar  soms ook he le  r i jke  en waardevol le  suggest ies  waar  
we l  ie t s  meegedaan kan worden.  Dit  i s  een avond waar in de inwoners  ge legenhe id kr i jgen 
hun creat iv i te i t  los  te  la ten en daar  voordeel  mee doen.  De term focusgroep,  een bredere  
u i tnodig ing i s  pracht ig  en kan worden overgenomen.  Mevrouw Toxopeus  merkt  op dat  z i j  
bedoel t  dat  het  voorste l  op het  focusgroep idee  l i jk t ,  door  per  sector  maar  één inste l l ing  u i t  
te  nodigen.  De PvdA ste l t  voor breed u i t  te  nodigen.  
Burgemeester  Boumans  s te l t  voor de suggest ie  over  te  nemen,  maar  wel  ger icht  u i t  te  
nodigen.  Het  moet  we l  een werkbare  vorm bl i jven.  Het  wordt  dus  breder  opgepakt  en dan 
gaat  het  om jeugdsozen,  b i jzonder  onderwi js ,  agrar iërs  e tc .   
De opmerking over  de ombuig ingen en de  planning :  dat  moet  inderdaad juni  2011 z i jn .  Ook 
daar  moet  nader  naar  de p lanning worden gekeken.   
Op welk  n iveau er  wordt  gesproken is  inderdaad las t ig .  Het  moet  n iet  te  abstract  en niet  te  
concreet  z i jn .  Het  is  n ie t  wense l i jk  om in d iscuss ie  te  brengen of  b i jvoorbee ld duizend of  
t ienduizend kopieën op jaarbas is  gemaakt  mogen worden,  maar  we l  kan worden onderzocht  
hoevee l  kosten er  in  de sfeer  van fac i l i ta i r  beheer  kunnen worden gedragen.  De bedoel ing is  
om het  zo te  maken dat  voor  de mensen tastbaar  i s  waar  het  omgaat .  Dat  i s  best  
ingewikke ld ,  want  met  de  raad wordt  we l  op een rede l i jk  hoog abstract ien iveau gesproken.  
Dat  had lager  gekund,  maar  deze  raad heeft  e r  dest i jds  voor gekozen met  programma’s  te  
werken en dat  i s  een rede l i jk  hoog abst ract ien iveau.  Er  i s  inmidde ls  n ie t  meer  voldoende 
t i jd ,  zaken moeten para l le l  lopen.  Er  dient  een n ieuw t i jdsplan te  worden ingevoegd.  Door 
het  schuiven is  twee maanden minder  t i jd .  Het  moet  para l le l ,  maar  dat  hoeft  kwal i ta t ie f  
geen probleem te  z i jn .  De discuss ienot i t ie  over  de ombuig ingen d ient  vóór daarmee het  ve ld 
in  wordt  gegaan terug te  komen in de raad.  Ten aanzien van de vragen hoe 
burgerpart ic ipat ie  z ich verhoudt  met  de  f inanc iën is  het  zo dat  d i t  u i t  de bestaande 
midde len moet  gebeuren.  Het  kan z i jn  dat  er  in bepaa lde  projecten ge ld  i s  opgenomen voor  
een part ic ipat ie tra jec t ,  maar  dan moet  dat  expl ic ie t  benoemd z i jn .  En dan wordt  daar  een 
bes lu i t  overgenomen met  in acht  neming van dat  gegeven.  De ro l  van fac i l i ta tor  moet  met  
name gez ien worden tegen de  achtergrond van de d iscuss ie  d ie  nu gevoerd wordt .  Het  i s  
over igens  voor  de  raad hee l  wezenl i jk  dat  deze processen worden gedaan.  Dus dat  het  
co l lege met  de raad  de ru imte kr i jg t  en neemt om de samenlev ing op te  zoeken om zowel  
over  de  v is ie  a ls  de  ombuig ingen te  pra ten.  De raad zou ook kunnen zeggen dat  h i j  dat  nie t  
wi l ,  maar  gewoon een s tuk wi l  met  ambte l i jke  argumenten l inksom en rechtsom.  De raad 
k iest  er ,  a l s  h iermee wordt  ingestemd,  hee l  nadrukke l i jk  voor  om de samenlev ing  op te  
zoeken.  De ro l  a l s  fac i l i t a tor  i s  dan met  name dat  col lege  en raad de  ru imte  te  geven om het  
gesprek aan te  gaan.  
 
De voorzit ter  s te l t  voor  deze  vergader ing af  te  s lu i ten en Burgpart ic ipat ie  a ls  bespreekstuk 
op de agenda van de raadsvergader ing te  p laatsen.   
 
5 .  S lu i t ing  
De voorzit ter  bedankt  de aanwezigen voor  hun inbreng en s lu i t  de commiss ievergader ing.  
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